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Geachte voorzitter/leden,

Hierbij ontvangt u ter informatie het jaarverslag van de noordelijke provinciale archief-

inspecteurs over het jaar 2012 en de gevolgtrekking daaruit voor het archiefbeheer
van de prwincie.

Het jaarverslag is opgemaakt ter uitvoering van artikel 1 1 van de destijds geldende

Archiefverordening provincie Drenthe 1996. Toen hielden de archiefinspecteurs

namens het provinciaal bestuur wettelijk nog toezicht op het archiefbeheer van de
provincie en de archiefzorg van de gemeenten, waterschappen, regiopolitie en ge-

meenschappelijke regelingen.

lnmiddels is door u de Archiefuerordening provincie Drenthe 2013 voor de provinciale

archiefzorg vastgesteld. Het toezicht op gemeenten en waterschappen is geregeld via

de generieke bepalingen van de Gemeentewet. Dit verslag is het laatste dat nog

volgens de oude opzet wordt uitgebracht.

De bedoeling van de regelgeving en het toezicht op de naleving, zoals vastgelegd in
de Arohieñryet 1995 en het Archiefbesluit 1995, is het zodanig goed vormen, veilig

stellen en beheren van archieven, dat zij volledige en objectieve informatie en bewijs

kunnen leveren ten behoeve van het bedrijfsproces, de publieke verantwoording en

historisch onderzoek.
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Toezicht op de archiefzorg van gemeenten, waterschappen, regiopolitie en ge-

meenschappelijke regelingen
ln dit verslag wordt ingegaan op nulmeting voor de overgang van specifiek naar ge-

neriek interbestuurlijk toezicht (lBT) op archieven als gevolg van de invoering van de

Wet revitalisering generiek toezicht per 1 oktobe¡ 2012. Hoewel er nog een lange weg

te gaan is, lijken de vooruitzichten goed als de provincie vanuit haar nieuwe toezicht-
houdende rol (op afstand) de gemeenten blijft attenderen op geconstateerde risico's

en eventuele verbetertrajecten op de voet volgt. Het redelijk archivarisloze noordelijke

overheidslandschap is gebaat bijeen betrokken provinciale overheid, die gemeenten

en waterschappen volgt en informeert zodatzij hun eigen archiefzaken kunnen re-
gelen. Uiteindelijk is het de verantwoordelijkheid van de gemeenten zelf hun archief-
zorg volgens de eisen van de Archiefwet uit te voeren.

Toezicht op het archiefbeheer van de provincie
Als vervolg op de constateringen uit het vorige verslagjaar kan worden geconcludeerd

dat de provincie adequate maatregelen heeft getroffen om het beheer te verbeteren.

Binnen de organisatie wordt het wettelijk voorgeschreven papier weer gebruikt en een

veel betere archiefruimte is inmiddels in gebruik genomen. Daarmee is invulling ge-

geven aan de in 2011 gemaakte opmerkingen en aanbevelingen van de archief-
inspectie.
Gedurende het verslagjaar werd ook de benoeming van een provinciearchivaris met

ingang van 2013 voorbereid. Daarmee is het toezicht onder het nieuwe wettelijke re-
gime gewaarborgd en kan de overgang naar digitaal archiveren risicogericht worden
gevolgd. Op advies van de inspecteur is hiervoor in 2012 een externe audit uit-
gevoerd, die nuttige informatie opleverde voor de verdere inregeling van de be-

heeromgeving. Naar verwachting kan dit proces dit jaar worden afgerond met een

besluit tot digitale vervanging van ingekomen archiefbescheiden.

De vormgeving en indeling van het jaarverslag zijn gelijk aan die van het vorige jaar

Per overheidssoort zijn daarbijde specifieke inspectiewerkzaamheden beschreven.

Aan het eind worden de gebruikscijfers van de openbare archieven vermeld.

Hoogachtend

Gedeputeerde Staten van Drenthe,

secretaris voorzitter

Bijlage(n):

wa/coll.
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De provinciale archiefinspectie oefende tot 1 oktober 2012 op grond van de Archiefwet 1995 namens 
Gedeputeerde Staten toezicht uit op de zorg voor archiefbescheiden van gemeenten, waterschappen, organen 
van gemeenschappelijke regelingen en de regiopolitie. Sindsdien is deze bevoegdheid krachtens artikel 124e 
van de Gemeentewet geregeld. Daarnaast hield de provinciale archiefinspectie tot 1 januari 2013 intern toezicht 
op het archiefbeheer van de provinciale organisatie. 
De provinciale archiefinspectie diende het aanstellen van gekwalificeerde archiefbeheerders te bevorderen en 
het treffen van voorzieningen ter bevordering van de openbaarheid van archieven. De inspecties van de drie 
noordelijke provincies werken sinds 1992 zeer nauw samen bij de taakvoering.
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1. Nulmeting voor het nieuwe archieftoezicht 
 
 
 
Op 1 oktober 2012 werd de Wet revitalisering generiek toezicht van kracht en daarmee 
startte formeel het nieuwe interbestuurlijk toezicht van de provincies op de naleving van 
de archiefwetgeving. Door de provinciale archiefinspecties is er een nulmeting gedaan, 
om een startpunt voor deze nieuwe opzet te kunnen bepalen. De komende tijd kan 
daarmee de vooruitgang, consolidatie of achteruitgang bij de gecontroleerde overheden 
worden bepaald. 
 
Door de VNG zijn er Kritische Prestatie Indicatoren (KPI’s) ontwikkeld die gemeenten in 
staat moeten stellen hun eigen situatie te beoordelen. In Friesland is aan de hand van 
deze KPI’s de situatie bij de start van het nieuwe provinciale archieftoezicht bepaald. 
In Drenthe en Groningen is echter op basis van deze KPI’s een eigen vragenlijst gemaakt 
om de stand van zaken bij de gemeenten te kunnen bepalen. De vragen van deze lijst 
zijn gerangschikt in drie thema’s: organisatie en beleid, informatiebeheer en veiligheid en 
onderhoud. Waar nodig zijn hierbij korte verklarende teksten geplaatst. 
 

 

Drenthe 

Van de twaalf gemeenten konden tien er binnen het verslagjaar een antwoord op de 
vragenlijst formuleren, hetgeen een goede basis lijkt voor de inzet van KPI’s in het 
volgende jaar. De resultaten kunnen als volgt worden samengevat. 

 
Organisatie en beleid 
Geen enkele gemeente scoorde op alle onderdelen een voldoende, wat zou betekenen 
dat in alles aan de wettelijke vereisten wordt voldaan. Meestal betreft het echter kleinere 
afwijkingen, zoals het achterlopen van de plaatselijke regels op bestuurlijke 
ontwikkelingen, hoge werkdruk voor met archiefbeheer belaste ambtenaren en niet 
standaard beschikbare middelen daarvoor. 
Op twee terreinen moet er echter nog een flinke slag worden gemaakt: geen enkele 
gemeente heeft een volledig werkend kwaliteitssysteem voor het informatie- en 
archiefbeheer en slechts twee gemeenten hebben formeel het interne toezicht ingevuld. 
Een kwaliteitssysteem waarborgt het tijdig maken van verbeterplannen wanneer er 
afwijkingen worden geconstateerd en is daarom als een soort vangnet te beschouwen. 
Landelijk is hier ook aandacht voor en de VNG wil met een concrete uitwerking komen 
om gemeenten hierbij te helpen. 
Het interne toezicht bij gemeenten is een voorwaarde voor het goed werken van de 
nieuwe opzet van het provinciale toezicht. Wanneer er geen verantwoording bij de 
gemeenteraad wordt afgelegd over het gevoerde beheer, kan er niet op worden 
vertrouwd dat er voldoende aandacht is voor de naleving van de wettelijke voorschriften. 
De meeste gemeenten worstelen nog met de invulling van het toezicht, omdat hier niet 
de wettelijke standaardinvulling met de benoeming van een gemeentearchivaris voor is 
gekozen. Het zal de uitdaging van de komende jaren zijn daar een alternatief voor te 
ontwikkelen. 
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Informatiebeheer 
Het informatiebeheer bij gemeenten is over het algemeen redelijk op orde, mede doordat 
uitval direct merkbaar zou zijn bij de werking van interne processen. Vooral de juiste 
wijze van selecteren en vernietigen, evenals van tijdige openbaarmaking worden meestal 
goed beheerst. Kanttekening daarbij is wel dat dit vooral analoog wordt beheerst, digitaal 
is dat veel minder. Veel minder gaat het met de controle over de op verschillende 
plekken binnen de organisatie aanwezige archiefwaardige informatie. Zowel de wettelijk 
vereiste ontsluiting, vooral van digitale archiefbescheiden, als de eveneens verplichte 
ordenende en beschrijvende structuur voor alle archiefbescheiden laten vaak te wensen 
over. Soms ontbreken deze zelfs vrijwel geheel. 
De komende tijd zal er een kwaliteitsslag moeten worden gemaakt om in de digitale 
werkomgeving het informatiebeheer adequaat te regelen. Landelijk worden daarvoor 
steeds meer standaarden en hulpmiddelen aangeboden, maar het is zaak dat dit lokaal 
wordt opgepakt en geïmplementeerd in de beheerssystemen. Wanneer het management 
het al eerder genoemde verplichte kwaliteitssysteem gaat hanteren, kan echter goed 
worden gevolgd in hoeverre de invoering van beheersmaatregelen effect sorteren in de 
manier van werken. 
Het besef dat er door de wet als “archiefbescheiden” gekwalificeerde informatiebronnen 
op allerlei plaatsen binnen de organisatie voorkomen, is nog onvoldoende in de 
gemeentelijke organisaties aanwezig. Het provinciale toezicht zal het management hierop 
moeten blijven wijzen, zodat calamiteiten, zoals het onbedoeld beschikbaar komen van 
vertrouwelijke informatie, het onvolledig bijhouden van dossiers en de 
onbetrouwbaarheid van beschikbare gegevens, zoveel mogelijk kunnen worden 
voorkomen. 
 
Veiligheid en onderhoud 
Het is opvallend dat de sturing van de afgelopen jaren op het goed inrichten van de 
bewaaromgeving van analoge archiefbescheiden zijn vruchten heeft afgeworpen. Slechts 
enkele gemeenten hebben op dit terrein nog wat verbeterpunten, maar het zal de 
uitdaging van de komende, meer digitaal gerichte tijd zijn om deze situatie vast te 
houden. 
Nu al is te zien dat de wegwerking van achterstanden in de materiële verzorging van 
analoge archieven uiterst traag verloopt: er is weinig vooruitgang geboekt in de laatste 
jaren. De primaire focus op de nieuwe digitale werkomgeving doet bij het management 
duidelijk de aandacht verslappen. Toch betekent dit niet dat er voldoende aandacht is 
voor de wettelijke vereisten aan de digitale beheeromgeving van archiefbescheiden. 
Slechts twee van de gemeenten zijn daar al zover mee gevorderd dat alle nog te nemen 
hindernissen adequaat in beeld zijn gebracht. 
Geen enkele gemeente is al zover dat er een werkende, betrouwbare digitale 
beheeromgeving is waar alle behandelde digitale archiefbescheiden in worden beheerd. 
Toch zal digitaal archiveren binnen afzienbare tijd worden ingevoerd bij een kwart van de 
Drentse gemeenten. Het is daarom duidelijk dat hier de grootste uitdaging ligt voor de 
komende jaren. 
Calamiteitenplannen hebben maar zelden betrekking op alle archiefbescheiden van 
gemeenten, zodat het ergste moet worden gevreesd als er zich een probleem zou gaan 
voordoen. De toenemende aandacht voor digitale informatie maakt dat op dat terrein de 
meest essentiële maatregelen meestal wel zijn genomen, maar de tanende aandacht 
voor het analoge deel maken dat de kennis, procedures en signaleringen ontoereikend 
zijn om in geval van nood adequaat te kunnen optreden. Het is te hopen dat de invoering 
van de door de VNG aangereikte KPI’s kan helpen bij de bewustwording van deze blinde 
vlek. 
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Groningen 
 
Van de drieëntwintig gemeenten konden er slechts veertien binnen het verslagjaar een 
antwoord op de vragenlijst formuleren. Dat moet toch als een teleurstellend resultaat 
worden gezien. Er zal nog het nodige moeten worden gedaan voordat gemeenten zichzelf 
gaan beoordelen. Dat is een van de vervolgacties op de pilot die met de gemeente 
Hoogezand-Sappemeer werd doorlopen voor al het interbestuurlijk toezicht. 
De resultaten van de ingevulde vragenlijsten kunnen als volgt worden samengevat. 
 
 
Organisatie en beleid 
Geen enkele gemeente heeft formeel en onafhankelijk toezicht geregeld op de kwaliteit 
van het informatiebeheer en geen enkele heeft een volledig werkend kwaliteitssysteem. 
Op deze beide terreinen moet nog een flinke slag worden gemaakt. 
Een kwaliteitssysteem waarborgt het tijdig maken van verbeterplannen wanneer er 
afwijkingen worden geconstateerd en is daarom als een soort vangnet te beschouwen. 
Landelijk is hier ook aandacht voor en de VNG wil met een concrete uitwerking komen 
om gemeenten hierbij te helpen. 
Het interne toezicht bij gemeenten is een voorwaarde voor het goed werken van de 
nieuwe opzet van het provinciale toezicht. Wanneer er geen verantwoording bij de 
gemeenteraad wordt afgelegd over het gevoerde beheer, kan er niet op worden 
vertrouwd dat er voldoende aandacht is voor de naleving van de wettelijke voorschriften. 
De meeste gemeenten worstelen nog met de invulling van het toezicht, omdat hier niet 
de wettelijke standaardinvulling met de benoeming van een gemeentearchivaris voor is 
gekozen.  
Twee gemeenten geven aan dat er niet voldoende personeel beschikbaar is voor alle voor 
handen zijnde taken met betrekking tot het informatiebeheer en zes gemeenten geven 
aan dat dit deels het geval is: voor dagelijkse uitvoer wel voldoende, maar te weinig voor 
beleidsmatige zaken, nieuwe ontwikkelingen of voor projecten zoals zaaksgewijs werken. 
Een gemeente geeft aan dat voor analoog werken voldoende personeel is, maar dat dit 
voor digitale archivering nog maar de vraag is.  
Vijf gemeenten geven aan slechts deels voldoende middelen voor de uitvoering van taken 
met betrekking tot het informatiebeheer beschikbaar te hebben, bij twee zijn er geen 
middelen voor de aanschaf van een DMS beschikbaar en bij één zijn de middelen voor 
het optimaliseren van de archiefbewaarplaats te beperkt.  
Bij twee gemeenten is er een vastgesteld beleidsplan voor het informatiebeheer, twee 
andere werken aan een nieuwe versie. Acht gemeenten geven aan taken met betrekking 
tot het informatiebeheer, zoals archiefopslag, digitalisering, projectondersteuning en 
archiefbewerking, uit te besteden. Bij dertien gemeenten valt het informatiebeheer onder 
één organisatorische eenheid, bij één gemeente zelfs onder drie verschillende eenheden. 
 
Informatiebeheer 
Bij alle gemeenten is de selectie en vernietiging op orde. Tijdige openbaarmaking en 
overbrenging is bij de helft op orde. Kanttekening daarbij is wel dat dit vooral analoog 
wordt beheerst, digitaal is dat veel minder.  
De helft geeft aan achterstanden in de bewerking en overbrenging van archiefbescheiden 
te hebben. Veel minder gaat het met de controle over de op verschillende plekken binnen 
de organisatie aanwezige archiefwaardige informatie. Zowel de wettelijk vereiste 
ontsluiting (vooral van digitale archiefbescheiden) als de eveneens verplichte ordenende 
en beschrijvende structuur voor archiefbescheiden laten vaak te wensen over. Soms 
ontbreken deze zelfs vrijwel geheel. 
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Het besef dat er door de wet als “archiefbescheiden” gekwalificeerde informatiebronnen 
op allerlei plaatsen binnen de organisatie voorkomen, is nog onvoldoende in de 
gemeentelijke organisaties aanwezig.  
 
Veiligheid en onderhoud 
Maar één gemeente geeft aan dat de archiefbewaarplaats alleen openbare 
archiefbescheiden bevat, bij alle andere is dit niet het geval. Iets minder dan de helft 
heeft dit ook aangegeven in het besluit informatiebeheer. Bij twee gemeenten voldoet de 
archiefbewaarplaats niet meer aan de wettelijke eisen. 
Bij twaalf gemeenten blijven de gemeten waarden in de archiefbewaarplaats meestal 
binnen de wettelijke marges en de overgrote meerderheid beschikt over een mobiele 
datalogger voor meting van de waarden van temperatuur en luchtvochtigheid. Slechts 
één gemeente geeft aan dat de luchtvochtigheid af en toe wat te laag is. 
Lang niet overal zijn de achterstanden in de materiële verzorging van analoge, blijvend 
te bewaren archiefbestanden weggewerkt. Verder zijn er maar drie gemeenten die 
beschikken over een calamiteitenplan voor het informatiebeheer of delen daarvan. 
Gelukkig is een aantal gemeenten bezig met het opstellen van een dergelijk plan. 
 
Functionele eisen qua inhoud, structuur, verschijningsvorm en gedrag van digitale 
archiefbescheiden zijn nagenoeg nergens vastgesteld en geïmplementeerd. Slechts één 
gemeente geeft aan dat papier nog leidend is en er geen documenten digitaal worden 
gearchiveerd, hoewel dit evident bij veel meer gemeenten het geval is. 
Nergens is het informatiesysteem getoetst aan de hand van het ook door de VNG 
aanbevolen Referentiekader Opbouw Digitaal Informatiebeheer (RODIN). Slechts één 
gemeente geeft aan RODIN wel eens geraadpleegd te hebben. Twee gemeenten geven 
aan bezig te zijn met het ontwikkelen van een Raamwerk Digitale Duurzaamheid. 
 
 
 
Conclusie 
 
Met de resultaten in Drenthe en Groningen is bevestigd dat het toezicht de komende 
jaren zich zal moeten richten op de door de inspectie in het vorige jaarverslag al 
beschreven risicovolle thema’s: 
 

1. de werking van het aanwezige kwaliteitssysteem; 
2. de goede, geordende en toegankelijke staat van archiefbescheiden; 
3. de processen rond selectie, vernietiging, vervanging en openbaarmaking; 
4. de aanwezige beheeromgeving voor alle soorten archiefbescheiden. 

 
Het is goed om te constateren dat ook vanuit VNG en KING de gemeenten op dezelfde 
thema’s worden gewezen. Ook komen er steeds meer hulpmiddelen voor de aanpak van 
het wettelijk voorgeschreven informatie- en archiefbeheer ter beschikking. 
Hoewel er nog een lange weg te gaan is, lijken de vooruitzichten daarom goed als de 
provincie vanuit haar nieuwe toezichthoudende rol (op afstand) de gemeenten blijft 
attenderen op de geconstateerde risico’s en eventuele verbetertrajecten op de voet volgt. 
Het redelijk archivarisloze noordelijke overheidslandschap is gebaat bij een betrokken 
provinciale overheid, die gemeenten en waterschappen volgt en informeert zodat zij hun 
eigen archiefzaken kunnen regelen. 
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2. Het einde van een tijdperk 
 
 
 
Zoals hiervoor al werd gememoreerd verdween de provinciale archiefinspecteur op 
1 oktober 2012 als wettelijk voorgeschreven provinciale toezichthouder voor gemeenten 
en waterschappen. Per 1 januari verdween ook de verplichting tot aanstelling van de 
inspecteur als interne toezichthouder bij de provincie zelf uit de Archiefwet 1995; 
sindsdien is er de mogelijkheid tot de aanstelling van een provinciearchivaris 
opgenomen. Met deze veranderingen is er een einde gekomen aan de periode sinds 
1918, waarin de gekwalificeerde provinciale archiefinspecteur door de Archiefwet een 
eigen taak kreeg toebedeeld. 
 
In het laatste kwart van de vorige eeuw kwam er steeds meer aandacht voor de rol van 
de provincie als aanjager van de archiefzorg door gemeenten en waterschappen. De 
verschillende provinciale inspecteurs en adjunct-inspecteurs hebben zich daarbij ingezet 
voor het beschrijven van archieven en het inrichten van geschikte ruimten voor de 
bewaring van alle historisch relevante stukken. Lange rijen toen vervaardigde 
archieftoegangen bieden nog steeds toegang tot de 19e en 20e-eeuwse archieven van 
gemeenten en waterschappen en in vrijwel alle gemeente- en waterschapshuizen zijn er 
nu goede archiefbewaarplaatsen aanwezig. 
Met wisselend succes is er door de inspecteurs ook geijverd voor de plaatselijke 
aanstelling van geschoold personeel en de opzet van, al dan niet gezamenlijke opgezette, 
archiefdiensten in de regio. Vooral dit laatste bleek in het Noorden vaak niet haalbaar, 
maar er werd wel voldoende bewustzijn gecreëerd voor de waarde van archieven. Dit 
vertaalde zich bijvoorbeeld in een correcte afsluiting en beschrijving van archieven bij de 
grote herindelingen die gemeenten en waterschappen ondergingen. 
 
De kwetsbare formatie van de inspectie was in 1992 aanleiding om te starten met een 
noordelijke samenwerking, waarbij de functionarissen in Drenthe, Friesland en Groningen 
elkaar onderling zouden kunnen vervangen en kennis gingen delen. Deze samenwerking 
is uiterst vruchtbaar gebleken, in het bijzonder door de mogelijkheid tot taakverdeling en 
specialisatie. 
Het archieflandschap is in snel tempo volledig getransformeerd en digitale archivering is 
al niet meer weg te denken uit de dagelijkse praktijk. Zonder de noordelijke 
samenwerking was het niet mogelijk geweest om de voortdurende veranderingen te 
volgen en op adequate wijze de gecontroleerde overheden van informatie te blijven 
voorzien. De overgang naar generiek archieftoezicht was ook ondenkbaar geweest 
zonder de nauwe samenwerking tussen de provinciale inspecties. Het gezamenlijke 
Transitieplan heeft het archieftoezicht in alle drie provincies prominent op de agenda van 
het interbestuurlijk toezicht geplaatst, zodat in de voorste gelederen kon worden 
meegewerkt aan de nieuwe opzet. 
 
Vanaf nu zullen de medewerkers van de provinciale archiefinspecties als interbestuurlijke 
toezichthouders en/of provinciearchivarissen invulling gaan geven aan dezelfde zaken die 
zij de afgelopen decennia hebben behandeld: de kwaliteit van de zorg op basis van de 
archiefwetgeving, zowel bij de eigen provinciale organisatie als bij de onder toezicht 
gestelde overheden.
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3. Inspectieverslagen 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
In het kader van de uitvoering van het Transitieplan zijn er in 2012, evenals vorig jaar, 
geen thema inspecties meer uitgevoerd. Wel zijn er inspecties op basis van eerdere 
afspraken, meldingen of vragen uitgevoerd. 
 
De verslagen van de inspecties zijn op de gebruikelijke wijze ingedeeld, met paragrafen 
over de verschillende overheden per provincie. 
 
Voor de uitvoering van het Transitieplan gedurende het verslagjaar kan grotendeels 
worden verwezen naar hoofdstuk 1. Door de archiefinspecties werd zowel in provinciaal 
als in landelijk verband veel overlegd over de te volgen werkwijze. Binnen de provinciale 
werkgroepen voor het IBT hebben de inspecties, mede door de ontwikkeling van 
standaarden op het terrein van archieven, een belangrijke rol kunnen vervullen.
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a. Gemeenten in Drenthe 
 
 
 
 

 
Het verslagjaar stond geheel in het teken van de uitvoering van het Transitieplan. Als 
gevolg hiervan werden geen reguliere inspectiebezoeken aan de gemeenten gebracht en 
is er alleen in specifieke gevallen gerichte aandacht voor individuele gemeenten geweest. 
 
Eind januari werd er een enquêteformulier rondgestuurd om een nulmeting te doen, 
waarmee een basis voor het nieuwe interbestuurlijk archieftoezicht zou kunnen worden 
gelegd. Voor de gemeenten was dit tevens een aanzet om hun eigen archief- en 
informatiemanagement te beoordelen aan de hand van de wettelijke vereisten. Dit is een 
voorwaarde voor het goed functioneren van het nieuwe toezichtbestel, zoals dat formeel 
op 1 oktober van het verslagjaar is ingegaan. 
In de loop van het jaar kwamen van tien van de twaalf gemeenten de resultaten van dit 
onderzoek binnen. Alleen bij de gemeente Assen is hierbij in het kader van de pilot 
gebruik gemaakt van de de door de VNG aangereikte KPI’s: kritische prestatie 
indicatoren voor het voldoen aan de archiefwetgeving. Dit resulteerde na enkele 
besprekingen in een oplevering in september. Samen met het Drents Archief en de daar 
aangestelde gemeentearchivaris zullen de aandachtspunten worden opgepakt. Voor de 
uitwerking van de nulmeting kan worden verwezen naar de inleiding op dit jaarverslag.  
 
De gemeente Midden-Drenthe reageerde helaas in het geheel niet op de nulmeting, 
ook niet na nadere verzoeken daartoe. Het lukte de gemeente De Wolden niet om tijdig 
de gegevens boven water te krijgen, hoewel aangegeven werd dat men daar wel mee 
bezig was geweest. Sommige gemeenten, zoals Borger-Odoorn, reageerden alert en 
stuurden ook alle gevraagde bijlagen mee. Anderen, zoals Hoogeveen, gaven aan na de 
invulling aanknopingspunten te hebben gekregen om zelf verbeteracties te kunnen gaan 
opstarten.  
 
De verdere bemoeienissen met de gemeenten kunnen als volgt worden samengevat. 
Met de gemeente Noordenveld werd overlegd over de noodzaak van een 
noodstroomvoorziening om de correcte werking van de klimaatbeheersing in de 
bewaarplaats te kunnen waarborgen. In de gemeente Westerveld was de 
klimaatbeheersing in de nieuwe archiefbewaarplaats ook aanleiding om nader contact te 
hebben. Aangezien er in de vloer van de bovengelegen verdieping verwarming is 
aangebracht, was de temperatuur bovenin de ruimte soms te hoog. Nadere isolatie van 
het plafond zal deze problemen gaan oplossen. 
Bij de gemeente Coevorden maakt de gemeentearchivaris zich ernstige zorgen over de 
huisvesting van de gemeentelijke archieven. Men is van plan enkele van de thans in 
gebruik zijnde panden af te stoten, zodat de in de archiefbewaarplaats beschikbare 
ruimte tekort zal schieten. In het nieuwe gemeentehuis is hiervoor geen ruimte ingericht. 
Als mogelijke uitwijk is een niet gebruikte parkeerkelder besproken, omdat deze met 
enkele aanpassingen geschikt te maken zou zijn. Ook is opnieuw de vervanging van de in 
het vroegere gemeentehuis te Dalen geplaatste bouwvergunningen besproken. Hoewel 
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deze alle digitaal beschikbaar zijn is de kwaliteit en het beheer van de digitale kopieën 
onvoldoende om tot vervanging te kunnen besluiten. Uit historisch oogpunt is die 
vervanging ook onwenselijk voor wat betreft de oudere onderdelen van de collectie. 
Bovendien heeft de gemeente nog altijd niet de gewenste publicatievorm gevonden, 
gezien de klachten over de schending van de privacy van betrokkenen. 
 
Met de gemeente Tynaarlo is overlegd over de openbaarheid van de zogenaamde 
woningkaarten. Verder is gesproken over de implicaties van de wetswijziging voor de 
gemeente en het eventueel benoemen van een gemeentearchivaris voor het intern 
toezicht. 
In de gemeente Meppel werd door een medewerker van het team DIA met succes de 
opleiding Hogeschool Management Documentaire Informatievoorziening (HMDI) 
afgerond. De begeleiding van de eindscriptie over het nieuwe archieftoezicht vond vanuit 
de archiefinspectie plaats. Gedurende het verslagjaar werd verder met de gemeente 
overlegd over de correcte invoer van inventarissen in de daarvoor beschikbare standaard 
(EAD), de opzet van de nulmeting en de juiste bestandformaten voor digitaal 
archiefbeheer. 
Ook met de gemeente Aa en Hunze is nader overlegd over het digitaal archiefbeheer en 
de voorwaarden voor de opzet van volledig digitale archivering. De gemeente Emmen is 
daar al langere tijd mee bezig. Gedurende het verslagjaar heeft men daar een interne 
audit op basis van het Referentiekader Opbouw Digitaal Informatiebeheer (RODIN) 
gehouden. In november werden de uitkomsten met de inspectie besproken en de 
verbeteracties vastgesteld. Ook werd met de gemeente overlegd over openbaarmaking 
van archieven, de uitplaatsing van archieven naar aanleiding van het afstoten van taken 
en de materiële staat van archiefbescheiden van de Burgerlijke Stand. 
 
De Drentse Kring van archiefbeheerders kwam gedurende het verslagjaar tweemaal 
in Coevorden bijeen, bij het waterschap Velt en Vecht en bij de gemeente. De inspectie 
nam bovendien deel aan een werkgroep die was ingesteld om het acquisitiebeleid en de 
afstemming daarover binnen de provincie nader vorm te geven. 
De inspectie werd om advies gevraagd door de Hulpverleningsdienst Drenthe, die bij 
de nieuwbouw rekening diende te houden met een archiefruimte. De verdere uitvoering 
zal de dienst onder toezicht van de gemeentearchivaris van Assen, als eerst betrokken 
partij, moeten gaan uitvoeren. 
 
Het gehele jaar door werd verder gewerkt aan voorlichting over de invoering van het 
nieuwe archieftoezicht, zoals door het geven van een presentatie tijdens een speciale 
bijeenkomst voor klanten van het archiefbureau Doxis in Emmen (april). Veel Drentse 
overheden waren hierbij vertegenwoordigd. 
 
Het nieuwe toezicht deed zijn intrede met de Wet revitalisering generiek toezicht, de op 1 
oktober 2012 in werking trad. Voorafgaand werd op 13 september in het provinciehuis 
een presentatie voor een ruime vertegenwoordiging van alle gemeenten en 
waterschappen (deze laatste uit het gehele Noorden uitgenodigd) gegeven. Hierbij werd 
de nieuw ontwikkelde opzet getoond en gaf de gemeentearchivaris van Coevorden 
nadere uitleg over de plaatselijke invoering van de KPI’s, waarvoor de gemeente had 
geparticipeerd in de pilot van de VNG. 
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Met een afgevaardigde van de VNG werd eerder al een speciaal overleg ingepland om de 
Drentse keuzes nader toe te lichten, omdat hierover landelijk een verkeerd beeld was 
ontstaan. Uiteindelijk bleek men daarvoor echter alle begrip te hebben en werd de ruimte 
die gemeenten gedurende het proces geboden is ook bijzonder op prijs gesteld. 
 
Het Drents Archief onderging in het verslagjaar een grote metamorfose. Na een 
grondige verbouwing, waarbij de ingang werd verplaats, een gehoorzaal werd 
gerealiseerd en digitale toegang tot archieven een prominente plaats kreeg, werd het 
gebouw op 13 oktober officieel geopend. Bij het Drents Archief zijn ook de archieven van 
de gemeente Assen te raadplegen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  De geheel nieuwe ingang van het verbouwde Drents Archief.
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b. Gemeenten in Fryslân 
 
 
 
 

 
 
Evenals in Drenthe en Groningen is met name gewerkt aan de uitvoering van het 
Transitieplan, dat het archieftoezicht beoogt te organiseren naar de beginselen van het 
Interbestuurlijk Toezicht (IBT). Er is hierdoor minder aandacht besteed aan de 
archiefzorg bij de individuele gemeenten. 
 
In de provinciale IBT werkgroep, waarin de aandachtsgebieden Wabo, Huisvestingswet, 
Wet ruimtelijke ordening, Archiefwet, Financieel toezicht, Waterwet en Waterschapswet 
samenwerken, ging de aandacht vooral uit naar het opstellen van de nota 
Interbestuurlijk Toezicht provincie Fryslân, die op 6 november door GS is vastgesteld. 
Hierin zijn de uitgangspunten van het toezicht vastgelegd, alsmede de bestuurlijke 
inpassing ervan en de beleidskaders voor indeplaatsstelling bij taakverwaarlozing en voor 
archieven vastgesteld. Het nieuwe toezicht wordt daarbij als volgt omschreven: 
 
Toezicht is het bevoegd verzamelen van informatie over de vraag of een zaak of 
handeling voldoet aan de daaraan gestelde eisen, het zich vormen van een oordeel 
daarover en eventueel naar aanleiding daarvan interveniëren. Het proces van toezicht 
bevat in de kern: waarnemen, toetsen en ingrijpen. In de huidige situatie worden 
verschillende toezichttaken afzonderlijk van elkaar uitgevoerd en met behulp van 
verschillende wettelijke instrumenten. 
 
In 2011 zijn in de gemeenten Het Bildt en Achtkarspelen twee pilots uitgevoerd waarin 
de nieuwe opzet is beproefd. In datzelfde jaar zijn deze afgerond met een eindgesprek, 
waarin naast de procedure de zwakkere en sterkere punten die waren vastgesteld zijn 
besproken. Eveneens kwam ter sprake hoe de gemeenten hiermee in een verbetertraject 
kunnen omgaan. Het Bildt stelde daarvoor een goed plan op. 
Voor wat de archiefzorg betreft ging het vooral om de inrichting van de digitale 
archivering, het calamiteitenplan en de opzet van het horizontale of interne toezicht.  
 
Bij de fusiepartners Gaasterlân-Sleat, Lemsterland en Skarsterlân zijn de door de 
VNG ontwikkelde Kritische Prestatie Indicatoren (KPI’s) voor de archiefzorg ingevuld. 
Deze zijn op dezelfde wijze als bij de twee voorgenoemde pilotgemeenten door de 
inspectie beoordeeld op het voldoen aan wet- en regelgeving aan de hand van de vooraf 
geformuleerde risicofactoren. De resultaten zijn besproken en worden als nulmeting 
betrokken bij het fusieproces. Eenzelfde traject voor nulmeting met de KPI’s is ook 
doorlopen bij de gemeente Tytsjerksteradiel.  
 
Met de overige aandachtsgebieden van het IBT zal bovengenoemde werkwijze bij alle 
gemeenten in 2013 worden toegepast. Dit wil zeggen dat, na een toelichtend bezoek, de 
door de VNG ontwikkelde lijsten met prestatie-indicatoren (aangevuld met provinciale 
vragenlijsten) voor alle te controleren onderdelen door de gemeente worden ingevuld. 
Daarna worden deze door de provincie beoordeeld en de resultaten en eventuele 
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verbeteracties met de gemeenten besproken. Eind 2013 wordt een provinciebrede stand 
van zaken opgemaakt, waarin de belangrijkste risico’s worden samengevat. In het 
verslagjaar is deze werkwijze voorbereid, zowel inhoudelijk voor de verschillende 
aandachtsgebieden als wat betreft bezetting en expertise. Voor de waterschappen geldt 
dat alleen het onderdeel archiefzorg van toepassing is. Het einddoel is dat in 2014 het 
nieuwe IBT goed kan functioneren. 
 
Verslagen over het archiefbeheer werden van de gemeenten Tytsjerksteradiel, Het 
Bildt en Kollumerland ontvangen. Het opstellen van dergelijke verslagen is belangrijk, 
omdat deze in de nieuwe opzet van het IBT een basis vormen voor de beoordeling en 
eventuele bijsturing door de gemeenteraden: het interne toezicht. De provincie baseert 
zich als toezichthouder in belangrijke mate op het eigen oordeel van de gemeenten, in 
verhouding tot de bij de verslagen vermelde feiten. Het primaat van het toezicht berust 
bij de gemeenteraden. 
 
De inspectie had zitting in de redactieraad van AlleFriezen, waarin de verdere uitbouw 
van de digitalisering en presentatie van akten Burgerlijke Stand werden voorbereid. Nu 
dit project (zeer) goed loopt, is er een begin gemaakt met de digitalisering van de 
gemeentelijke bevolkingsregisters. Hierbij wordt samengewerkt met het bedrijf Picturae 
uit Heiloo en zullen vrijwilligers online indexgegevens kunnen gaan toeveoegen. In de 
redactieraad werken gemeenten, Tresoar en de provincie samen.  
 

 
 
Ook aan de programmaraad van het Netwerk Streekarchief Zuidwest Fryslân nam 
de inspectie deel. Hoogtepunt van de talrijke activiteiten was de Historische Dag, dit jaar 
in Bolsward gehouden. Hier werd ondermeer de inventaris van de gemeentearchieven 
van Wûnseradiel over de periode 1542-2010 gepresenteerd. Deze uitvoerige toegang 
werd onder begeleiding van de inspectie gemaakt door de heer Otto Gielstra. 
Andere archiefinventarissen die in 2012 gereed kwamen en verschenen in de provinciale 
reeks waren die van het gemeentebestuur (1687-1888 en 1893-1914) en van de 
secretarie van de gemeente Tytsjerksteradiel (1966-1976).
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c. Gemeenten in Groningen 
 
 
 
 
 

 
Het verslagjaar stond geheel in het teken van de uitvoering van het Transitieplan. Als 
gevolg hiervan werden geen reguliere inspectiebezoeken aan de gemeenten gebracht en 
is er alleen in specifieke gevallen gerichte aandacht voor individuele gemeenten geweest. 
 
Bij de gemeente Leek ging mevrouw Haan met ingang van 1 maart met pensioen. Zij 
was regelmatig aanwezig in de stand van de gezamenlijke archieven op de Dag van de 
Groninger Geschiedenis. De  taken en werkzaamheden binnen het team zijn na haar 
vertrek anders verdeeld en 10 uur per week schuift een andere collega aan om de 
binnengekomen post te behandelen.   
 
Het contract van de heer Platvoet bij de gemeente Stadskanaal werd verlengd tot 1 
april om het gehele archief over de periode 1969-1988 te bewerken in een nieuwe 
inventaris. Deze kwam gereed en is gepubliceerd op het Groninger Archiefnet. Over de 
aanpassing van de archiefbewaarplaats werd nader overlegd. Hoewel er in principe 
middelen beschikbaar zijn, is het echter nog niet tot uitvoering gekomen. 
Bij de gemeente Loppersum werd het contract van de heer Moorlag verlengd tot 1 april. 
Hij was halverwege 2011 ingehuurd voor archiefwerkzaamheden, onder andere het 
afsluiten van het blok 2000-2009. 
 
Mevrouw Steenbergen trad per 1 maart bij de gemeente Bellingwedde in dienst als 
medewerker DIV voor 0,5 fte. Door deze versterking kwam er een einde aan de sinds 
2006 ontstane situatie waarbij de formatie van 3 naar 2 fte was gegaan. In het najaar 
begon mevrouw Stel met de inventarisatie van de oude archieven van de voormalige 
gemeenten Bellingwolde en Wedde. Met de archiefinspectie werd vooraf het 
bewerkingsplan besproken. In oktober is zij gestart met het codearchief Wedde vanaf 
1936. Destijds heeft men niet meegedaan aan het CASproject voor inventarisatie van 
oude archieven en daardoor was er een grote achterstand in de verplichte bewerking en 
overbrenging van die bestanden ontstaan.  
De sociale dienst van de gemeente wordt per 1 januari 2013 ondergebracht bij de 
buurgemeente Vlagtwedde en daarmee komt een einde aan het samenwerkingsverband 
met Veendam en Pekela. Er was overleg met de inspectie over de archieftechnische 
consequenties van deze verandering. Er kon nog geen formele aanvraag tot goedkeuring 
van de archiefbewaarplaats van Bellingwedde bij GS worden ingediend tijdens het 
verslagjaar. 
 
Het project bij de Kompanjie om voor Veendam van de archieven van de voormalige 
gemeenten Veendam en Wildervank beschrijvende inventarissen te maken kwam tot 
afronding. Bureau Becis voerde deze werkzaamheden uit, maar de publicatie van de 
inventarissen op het Groninger Archiefnet vergt nog de nodige nabewerking van de 
inspectie. 
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De heer Ahlte van de gemeente Hoogezand-Sappemeer ging na ruim 19 jaar trouwe 
dienst bij het gemeentearchief met pensioen. Op 23 februari nam hij in de veenborg 
Welgelegen te Sappemeer afscheid tijdens een ook door de inspectie bijgewoonde 
receptie. Bij die gelegenheid werd ook de door hem vervaardigde inventaris van het 
archief van de familie Star Nauta Carsten, bewoners van de veenborg, uitgereikt. Dit 
archief is in bewaring gegeven bij de gemeente en van grote cultuurhistorische waarde 
voor de regio. 
De plek van de heer Ahlte is niet weer ingevuld en de heer Smedes is nu de enige 
medewerker van het gemeentearchief. Met hem en andere medewerkers van de 
gemeente werd ook gesproken over de nieuwe opzet en de toepassing van het pakket 
InProces voor een geïntegreerde front- en midoffice.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De heer Ahlte bij de presentatie van de inventaris van 
het Huisarchief Welgelegen, bewoond door de familie 
Star Nauta Carsten. 

 
 
De gemeente Winsum wil de cassettebandjes met opnames van de raadsvergaderingen 
uit de periode 1990-2007 archiveren. Deze zijn gebruikt voor de uitwerking van de 
uitgebreide besluitenlijsten en er zijn geen notulen gemaakt. De kwaliteit van de 
cassettes gaat achteruit en afspeelapparatuur is straks niet meer beschikbaar, zodat 
digitalisering voor de hand ligt. Door de inspectie is er op aangedrongen om goed te 
kijken naar het beheren van de digitale bestanden, liefst door opname in een DMS. 
Vanwege de gewenste samenwerking met andere gemeenten is de aanschaf van een 
dergelijke voorziening al enige tijd vertraagd. 
De heer Kalma is bezig met de afronding van de inventarisatie van het archief van de 
voormalige gemeente Adorp, waarna alle archieven van voor de herindeling zullen zijn 
beschreven. 
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Met de gemeente Bedum is gesproken over de samenwerking met de gemeenten De 
Marne en Winsum en de gevolgen daarvan voor het archiefbeheer. Met ingang van 
1 januari 2012 is de gemeente toegetreden tot de al bestaande samenwerking voor 
sociale zaken tussen De Marne en Winsum. Tijdens het bezoek kwam ook aan de orde 
dat de klimaatwaarden in de archiefbewaarplaats soms afwijken van de eisen. 
 
De functie van mevrouw Oostra bij de gemeente Ten Boer veranderde in adviseur 
informatievoorziening. Tijdens een bezoek van de archiefinspectie werd gemeld dat sinds 
een paar weken een datalogger geplaatst is in de archiefbewaarplaats en de 
klimaatwaarden gemeten worden.  Nogmaals is erop aangedrongen om te komen tot een 
veilige opslag van de archieven in de archiefbewaarplaats. Deze zaak speelt al vele jaren 
en er zal nu binnen afzienbare tijd een oplossing moeten komen. 
Bij de gemeente Oldambt is het collegevoorstel tot vervanging van binnen zeven jaar 
vernietigbare archiefbescheiden door digitale reproducties met de inspectie afgestemd. Er 
is op gewezen dat de leden van het college een duidelijk beeld moeten hebben van de 
hierbij te maken afwegingen en mogelijk te lopen risisco’s. De gesubstitueerde 
documenten moeten gedurende de bewaartermijn in goede, geordende en toegankelijke 
staat blijven en daarna tijdig vernietigd worden. Gedurende het verslagjaar is het 
daadwerkelijke besluit nog niet genomen. 
Bij de gemeente Haren kwam het project opschonen en scannen van bouwvergunningen 
door het bedrijf Docuwork tot afronding. Archiefmedewerker de heer Sloot is wegens 
ziekte vertrokken en onduidelijk is nog of en hoe de vacature ingevuld gaat worden. 
 
Bij de gemeente Zuidhorn is in januari door het bedrijf Docuwork het project voor het 
toegankelijk maken en zo mogelijk samenvoegen van de bouwvergunningen van de 
voormalige gemeenten van voor 1990 afgerond. Er is nu een goede elektronische 
toegang op de verschillende bestanden beschikbaar en deze zijn materieel verzorgd. 
De gemeenteraad van Vlagtwedde heeft in de vergadering van 21 februari besloten 
haar eigen archiefbewaarplaats te behouden en niet over te gaan tot externe plaatsing 
van de openbare archieven. Dit betekent dat de klimaatinstallatie buiten de ruimte zal 
moeten worden geplaatst en er een herinrichting met verrijdbare stellingen plaatsvindt. 
Tot uitvoering van deze werkzaamheden is het in het verslagjaar nog niet gekomen. 
Op 15 december werd De Dag van de Westerwoldse Geschiedenis georganiseerd in het 
gemeentehuis te Sellingen door de gemeente, de Historische Vereniging Westerwolde, 
het Streekhistorisch Centrum en de Groninger Archieven. Op deze dag werden ook 
bijzondere stukken uit het gemeentearchief getoond, waaronder de eerste 
gemeenteraadsnotulen uit de Franse tijd.  
De heer Hillenga van het Streekarchivariaat Noordoost-Groningen werd bezocht bij de 
gemeente Eemsmond. Gesproken werd over de voortgang van de werkzaamheden tot 
inventarisatie van de oude archieven van de aangesloten gemeenten Appingedam, 
Delfzijl, Eemsmond en Loppersum. Sinds 2000 is de heer Hillenga bezig met 
inventariseren en het is goed zijn werkzaamheden te evalueren. Nogmaals werd 
aangedrongen op het actualiseren van zijn aanstelling; sinds de opheffing van de 
Regioraad is hij in dienst bij de gemeente Delfzijl. 
 
De gemeenschappelijke regeling de Streekraad Oost-Groningen gaat opgeheven 
worden. In 2005 is de archiefbewaarplaats van de gemeente Bellingwedde door het 
dagelijks bestuur als archiefbewaarplaats van de Streekraad aangewezen en daar staan 
ook al archieven van de Streekraad. De daadwerkelijke liquidatie heeft in 2012 nog 
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steeds niet plaatsgevonden en wordt vertraagd door de regeling van de toekomst van 
Oost-Groningen Digitaal. De afronding van de archiefbewerking wacht hier ook op.  
 
De procedure bij het Nationaal Archief voor de vaststelling van een nieuwe selectielijst 
van Groningen Seaports is nog niet afgerond omdat de behandeling vertraging heeft 
opgelopen. De inspectie overlegde over het plan van de organisatie om aan de slag te 
gaan met digitale vervanging. Per 1 januari heeft DIV een meer prominente plaats 
gekregen als aparte unit DIM (Documentair Informatiemanagement) binnen de Business 
Unit Business Operations. Men onderkent het belang van vakspecialisten op het terrein 
van de informatiehuishouding en de vitale rol van unit DIM. 
 

 
Net als in voorgaande jaren verleenden een aantal archiefbeheerders medewerking aan 
de Dag van de Groninger Geschiedenis die op 13 oktober bij het RHC Groninger 
Archieven werd gehouden. De “gezamenlijke” archieven waren aanwezig met een stand 
op de informatiemarkt in de studiezaal. 
Het Cultuur Historisch Centrum Oldambt organiseerde op 1 december 2012 de 
tweede dag van de Oldambster geschiedenis in theater De Tramwerkplaats in Winschoten 
met het thema "Langs de weg”. 
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d. Waterschappen 
 
 
 
 

 
 
 
Alle waterschappen ontvingen in januari een brief van de Unie van Waterschappen over 
de vaststelling van de nieuwe selectielijst voor archiefbescheiden opgemaakt of 
ontvangen vanaf 1 januari 2012. Deze lijst geldt voor waterschappen en bij de 
waterschappen behorende gemeenschappelijke regelingen. Omdat de vernietigingslijst 
uit 1993 van toepassing blijft voor archiefbescheiden van voor 1 januari 2012, moet er 
extra aandacht worden geschonken aan de toepassing van de juiste selectielijst. 
 

 
De waterschappen werden zoveel mogelijk betrokken bij de nieuwe opzet van het 
archieftoezicht door de provincie. Omdat het interbestuurlijke toezicht voor de andere  
toezichtgebieden vaak anders van opzet is, moest de inspectie er extra op letten dat het 
archieftoezicht werd opgenomen in de provinciale plannen. De voorlichting in Drenthe 
(zie pagina 11) werd daarom ook speciaal opengesteld voor alle noordelijke 
waterschappen. 
 
 

Hunze en Aa’s 
Mevrouw Koning stuurde de inventaris van het archief van waterschap de Veenmarken 
over de periode 1974-1992 naar de inspectie. Afgezien van een paar kleine 
onzorgvuldigheden is de algemene indruk dat het een mooie inventaris is geworden. 
Ook stelde zij enkele fouten in de door LOPAI gehanteerd modellen voor waterschappen 
aan de orde, waarna deze werden aangepast op de website. 
Voor de Dag van de Groninger Geschiedenis werd er een nieuwe folder van het 
waterschapsarchief gemaakt en verleende zij haar medewerking. 
 

Noorderzijlvest  
De heer Engbers zag zijn tijdelijke aanstelling als waarnemend waterschaparchivaris 
verlengd worden. Sinds de pensionering van de heer Hempenius in 2008 neemt hij deze 
functie waar voor 2 dagen in de week.  
Het waterschap gaf een reactie op de bevindingen uit vorige inspectiebezoeken. 
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Reest en Wieden 
De inspectie ontving de inventaris van het waterschap Riegmeer. Hiermee is het totale 
inventarisatieproject door bureau Joustra afgerond en zijn alle archieven beschreven. Het 
tweejaarlijks archiefverslag 2010-2011 werd aan de inspectie toegestuurd. 
Per 31 december zegde het waterschap de overeenkomst voor deelname in het Drents 
Archiefnet op. 
Als enige Drentse waterschap heeft men hier al aangegeven de door de VNG ontwikkelde 
KPI’s (zie hiervoor) te gaan gebruiken voor de beoordeling van de eigen archiefzorg. 
 
 

Velt en Vecht 
Het waterschap zal op 1 januari 2014 worden opgeheven, waarna er een nieuw 
interprovinciaal fusiewaterschap Vechtstromen zal ontstaan door samenvoeging met het 
huidige waterschap Regge en Dinkel. Dit heeft gevolgen voor de archivering, omdat het 
huidige archief zal moeten worden afgesloten op die datum. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Wetterskip Fryslân  
Het waterschap besteedde goed aandacht en menskracht aan het verantwoord selecteren 
en toegankelijk maken van de verschillende archieven. 
Vincent Oppedijk rondde de opleiding Informatiedienstverlening en –management aan de 
Hanzehogeschool te Groningen af met zijn werkstuk “Informatie op reis naar de 
toekomst”. Het stuk is een belangrijk hulpmiddel voor het Wetterskip om grip te krijgen 
op de digitale informatiehuishouding. 
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e. Provincies 
 
 
 
 
 

 
 

Drenthe 
 
Net als bij de gemeenten en waterschappen stond ook het archieftoezicht bij de provincie 
grotendeels in het teken van de komende wetswijzigingen. Als gevolg daarvan zal de 
provincie haar eigen openbare archieven moeten gaan beheren en ook een eigen 
archivaris kunnen gaan aanstellen. Gedurende het gehele jaar werd er overleg gevoerd 
en informatie verzameld om tijdig tot besluitvorming te kunnen komen. Deze zal worden 
voorbereid door de afdeling EOM&C, om de nodige distantie met de betrokken 
archiefinspecteur in acht te kunnen nemen. 
 
De provincie is inmiddels weer overgegaan tot het gebruik van het wettelijk vereiste 
papier voor haar stukken, mede als gevolg van de constateringen van de inspectie. De 
niet aan de eisen aangepaste archiefruimte werd eveneens adequaat opgepakt, zodat de 
plannen voor de inrichting van een nieuwe ruimte konden worden vastgesteld. De oude 
archiefruimte zal alleen voor de tijdelijke opslag van stukken worden gebruikt. Wanneer 
deze zijn afgesloten, komen ze in afwachting van de overbrenging naar het Drents 
Archief in de nieuw te realiseren en afdoende geconditioneerde ruimte te staan. 
 
Tijdens het verslagjaar werden enige openbare archiefbestanden, namelijk de St. 
Bosbrandbestrijding Drenthe, de Provinciale Archiefinspectie en de tekeningencollectie 
van het Bureau Monumentenzorg van een inventaris voorzien door de daartoe 
ingehuurde archivaris Th. van Mierlo. De inspectie verleende hieraan haar medewerking 
in de vorm van advies en commentaar. 
Ook bij de ontmanteling van het Drents Plateau werd enkele malen geadviseerd over de 
behandeling van het omvangrijke archief. De beschrijving van het afgesloten bestand zal 
ook door de heer Van Mierlo gaan plaatsvinden. 
 
Als prelude op de nieuwe situatie met een provinciearchivaris werd het overleg met het 
team Documenten van FO geïntensiveerd. Met name de overschakeling naar volledig 
digitale archivering, waarvoor vervanging van analoge documenten moet worden 
ingeregeld, stond daarbij prominent op de agenda. Besloten is dat voor de 
beheeromgeving het door de gezamenlijke inspecties ontwikkelde referentiemodel RODIN 
zal worden gehanteerd en dat daarvoor een externe partij een audit zal uitvoeren. Voor 
het vervangingsproces zelf wordt zoveel mogelijk aansluiting gezocht bij de beleidsregel 
die de provincie daar zelf over opstelde voor gemeenten en waterschappen, hoewel die 
minder soepel is dan de door het rijk gehanteerde en nog in het verslagjaar op de 
provincie van toepassing zijnde richtlijnen. 
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Fryslân 
 
De inspectie maakte deel uit van de werkgroep juridisch en dienstverlening, subgroep 
archief, van de Fumo, de Friese Regionale Uitvoering Dienst die gemeentelijke en 
provinciale taken gaat uitvoeren voor verlening omgevingsvergunningen, toezicht en 
handhaving. In deze werkgroep is de opzet van de digitale archivering van de 
verschillende Fumo archieven, het scannen van lopende dossiers en wijze van 
uitwisseling van stukken met de deelnemers voorbereid. Daarnaast is de regelgeving 
besproken en de eisen voor de Div- en archieffuncties. De Lopai notitie “Inrichting 
archiefbeheer en informatievoorziening” was richtinggevend. 
 
De nieuwe rol van de provincie bij het beheer van haar eigen archieven en het toezicht 
op de provinciale archiefvorming, uit te voeren door de provinciearchivaris, is door de 
afdeling Kultuer en Mienskip voorbereid. Hiertoe werd informatie verstrekt. Met Tresoar 
zijn verschillende mogelijkheden van taakuitvoering door de provinciearchivaris 
doorgesproken. Voor de paragraaf “argiven” in de cultuurnota “Grinzen oer” werd 
informatie verstrekt. 
 
Het informele archivarissenoverleg Fryslân kwam eenmaal bijeen in het provinsjehûs. 
Gesproken is over de problematiek van de elektronische archivering en die van de 
kerkelijke archieven. Vanuit dit overleg organiseerde het Historisch Centrum Leeuwarden 
vervolgens een goed bezochte voorlichting over de elektronische archivering. Hierbij gaf 
Frans Smit van gemeente Almere een overzicht van de stand van zaken en 
presenteerden het Nationaal Archief en het Gemeentearchief Amsterdam de opzet en 
(voorziene) werking van de door hen ontwikkelde e-depots. Onderwerp van gesprek was 
vervolgens de aansluiting van provinciale en gemeentelijke archieven. 
Met het buro kerkelijke archieven is gesproken over een onderzoek naar archieven van 
kerken en scholen die worden bedreigd en de rol van de burgerlijke overheden hierbij.  
 
Met de afdeling DIM is een aantal malen overlegd over de uitvoering van de beleidsvisie 
DIM 2.0, het Documentair Structuurplan en het opstellen van het informatiebeleidsplan 
2013. Positief is dat de in deze stukken neergelegde visie en de taakuitvoering door DIM 
met de door haar toegepaste archiveringssystemen richtinggevend voor de gehéle 
organisatie worden gezien. Het zal nu aankomen op de centraal aangestuurde uitvoering. 
Ook hier vraagt het logisch en taakgericht inrichten van de hoofdstructuur van de digitale 
archiefinformatie, van de digitale dossiers hierbinnen, van projectdossiers en tijdige 
selectie veel aandacht. Nauwe samenwerking van DIM medewerkers met de afdelingen 
hierbij is een voorwaarde voor realisatie. Anders blijft DIM hoofdzakelijk de 
archiefinformatie beheren die GS en PS passeerde en blijven de complementaire stukken 
bij de afdelingen in beheer, die deze naar eigen inzicht en in eigen systemen ordenen en 
selecteren.  
 
Met DIM zijn de archiefruimten in de kelder van het provinsjehûs gemonitord. Vooral de 
kans op vochtdoorslag in oude buitenmuren vormde een risico, maar bij de allereerste 
tekenen daarvan werd steeds zeer adequaat gehandeld door DIM. Daarnaast is in een 
werkgroep een bijdrage geleverd aan de ontwikkeling van een provinciaal museumdepot. 
Er zijn locaties geschouwd en plannen beoordeeld op basis van de uitgangspunten van 
Deense voorbeelden. 
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Groningen  
 
Samen met de provinciaal archeoloog en bijzonder hoogleraar archeologie en 
maatschappij aan de RUG H. Groenendijk schreef J. Dijkstra een artikel met als titel 
“Archeologie en Archiefzorg, een twee-eiige tweeling”. In deze bijdrage vergelijken zij de 
wettelijke grondslagen, de functies, ordeningsprincipes en het beheer van archeologie en 
archiefzorg met elkaar. Op zeven onderdelen laten zij de verschillen en overeenkomsten 
zien. Gepleit wordt voor meer toenadering tussen beide vakgebieden, met als doel 
bewustzijn te kweken bij vakgenoten voor de gezamenlijke opdracht van de 
archiefvorming. Het artikel werd gepubliceerd in het Archievenblad nummer 6, 2012. 
Evenals in vorige jaren gaf Dijkstra gastcolleges voor de studenten van Groenendijk over 
archiefwetenschap met bijzondere aandacht voor het belang van de Archiefwet, de  
selectie, ordening en het overheids- en particulier beheer van archieven. Samen met 
mevr. Jonker gaf hij een gastcollege over vergelijkbaar onderwerpen, in het bijzonder de 
vindbaarheid van archieven, voor de studenten van J. W. Koopmans van de 
leerstoelgroep vroegmoderne geschiedenis aan de RUG in zijn methoden college 
Archieven & Internetbronnen. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dit jaar verhuisde de inspectie naar 
het oude gedeelte van het 
provinciehuis aan het Martinikerkhof. 

 
Met medewerkers van de afdeling Documentaire Informatie Voorziening is overlegd over 
het toepassen van de provinciale selectielijst Provisa bij ondermeer het bewaren van door 
de gemeenten ingezonden bestemmingsplannen. Er is hierbij aangedrongen op overleg 
met de Groninger Archieven. Voorts over het afsluiten en de provinciale rol bij bewerken 
en overnemen van de archieven van het project Regiotram, waarin de provincie 
samenwerkt met de gemeente Groningen. De selectie van de digitale documenten en 
vertrouwelijkheid vragen in het bijzonder aandacht. 
 
Met medewerkers van het project Ter Zake, dat invoering van zaakgericht digitaal 
werken beoogd, is overlegd over de uitbouw ervan. Aangedrongen is op aandacht voor 
het inrichten van een logische structuur van de archiefinformatie, gerelateerd aan de 
taken van de provincie, en het koppelen van zaken aan dossiers binnen deze structuur. 
Verder op het inrichten van integrale goed ingerichte projectdossiers en het inbouwen 
van tijdige selectie met behulp van Provisa.  
 
Er is geadviseerd aan particulieren over de te bewandelen weg voor het vinden van 
archiefinformatie bij de Groninger Archieven dan wel een gemeente of waterschap. Soms 
speelden openbaarheidkwesties hierbij een rol. 
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f. Korpsen regiopolitie 
 
 
 
 

 
 
 
Er is vanuit de inspectie een brief uitgegaan naar de regionale kwartiermaker eenheid 
Noord-Nederland met richtlijnen ten aanzien van de afsluiting, het toegankelijk maken en 
de bewaring van de archieven van de regiokorpsen. De landelijke rapportages van de 
verschillende gemeentelijke archiefinspecties bij de 25 regiokorpsen zijn gebundeld tot 
één totaalbeeld dat aangeboden is aan de minister van Veiligheid en Justitie. Door 
omstandigheden lukte het in het Noorden niet om tijdig tot een afrondende rapportage te 
komen. 
 
Verder is de afsluiting en overbrenging van de archieven van de regiopolitie aan de orde 
geweest. 
Er was enige onduidelijkheid hierover, maar de uitkomst van het proces is dat de 
archieven worden overgedragen aan het Nationaal Archief dat vervolgens het beheer van 
deze archieven zal decentraliseren. Bij het opmaken van het verslag is niet duidelijk of 
voor het beheer in alle gevallen het Regionaal Historisch Centrum wordt aangewezen of 
soms ook de centrumgemeente van de politieregio.  
 
Vanuit het shared servicecentrum in Assen is een project opgestart met bewerking 
(schoning en toegankelijk maken) van het papieren deel van de archieven van de 
regiokorpsen  Groningen, Fryslan en Drenthe, voor zover deze onder het beheer van 
Assen vallen. Voor dit project zijn een aantal tijdelijke medewerkers ingehuurd De 
coördinatie wordt verzorgd door de heer D. Post, senior medewerker DIV en projectleider 
fysiek archief. Door de drie gemeentelijke archiefinspecteurs is samen met de 
archiefinspectie een paar keer overleg gevoerd met de politie over dit project. 
 
Bij de Regiopolitie Fryslân is het project bewerking archief over de periode 1990-2010 
afgerond. Er is een inventaris opgesteld met een uitvoerige inleiding waarin de 
achtergronden van de taakuitvoering worden toegelicht. Er is een aantal malen overlegd 
over dit project, met name over de volledigheid van de te schonen en toegankelijk te 
maken bestanden, het belang van dag- en nachtrapporten als historische bron en het 
afmaken van het werk. 
 
Als per 1 januari 2013 de Nationale Politie is ingesteld, is de bemoeienis van de provincie 
bij het archieftoezicht op de politie beëindigd. 
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4. Landelijk Overleg van Provinciale 
   Archiefinspecteurs 
 

 
 
 
In het LOPAI coördineren de provinciale archiefinspecteurs hun werkzaamheden die een 
landelijke werking hebben. Ook worden nieuwe ontwikkelingen besproken en afgestemd 
en reacties op wetgeving en beleidsstukken gegeven. Zoals gebruikelijk is viermaal 
vergaderd, waarvan eenmaal in Leeuwarden. Hierbij waren vertegenwoordigers van de 
Erfgoedinspectie (EGI) en de sectie inspectie van de Branchevereniging 
Archiefinstellingen in Nederland (BRAIN) aanwezig. De belangrijkste agendapunten 
waren: 
 

• De consequenties van reorganisaties voor het archiefbeheer, zoals bij de 
Regionale Uitvoering Diensten. Een werkgroep van het LOPAI, waarin ook de 
sectie inspectie van BRAIN vertegenwoordigd is, heeft een notitie over de 
inrichting van het archiefbeheer en de informatievoorziening bij de RUD’s 
opgesteld en op de website geplaatst. 

• De eisen voor een duurzaam digitaal depot. Het toetsingskader is grondig herzien 
en aangepast aan de meest actuele ontwikkelingen, ervaringen en inzichten. De 
eisen hebben betrekking op alle aspecten van een e-depot: organisatie, beleid, 
procedures, beheer, technische infrastructuur en beveiliging. De nieuwe tekst is 
tevens geschikt gemaakt voor de Archiefwiki. 

• De nieuwe werkwijze van de provinciale archiefinspecteurs. Er zijn 
praktijkvoorbeelden besproken van de nieuwe werkwijze als gevolg van de 
inwerkingtreding van de Wet revitalisering generiek toezicht. 

• Overige wijzigingen van de archiefwetgeving. In 2013 krijgen de provincies de 
zorg over de eigen openbare archieven. Ook is er een nieuwe procesgang voor de 
opzet van de selectielijsten en komt er een aanvulling in de Archiefregeling voor 
de vervanging van archiefbescheiden. 

• De inbreng bij de Innovatieagenda. De VNG, Unie van Waterschappen, IPO en de 
minister van OCW hebben een archiefconvenant voor de periode 2012-2016 
gesloten, waarbij afspraken over beoogde resultaten in een innovatieagenda zijn 
gezet. Voor deze agenda, die uitvoering geeft aan de Archiefvisie van OCenW, 
hebben LOPAI en BRAIN een voorstel voor het Duurzame Digitale Depot 
ingediend.  

• Aanpassing van de modellen voor archiefverordening en besluit informatiebeheer. 
De modellen voor gemeenten, waterschappen, provincies en openbare lichamen 
zijn afgestemd op de actuele wet- en regelgeving, zowel op archiefwettelijk 
gebied als op het gebied van het interbestuurlijk toezicht. 

• De opzet van de Nationale Politie. De archieven van de regionale korpsen worden 
afgesloten en beschreven. Er een brief gestuurd naar de Kwartiermaker Nationale 
Politie met richtlijnen voor de behandeling van de archieven bij de reorganisatie. 

• De opzet van de nieuwe gemeentelijke selectielijst. De beschikking tot actualisatie 
van de selectielijst voor gemeentelijke en intergemeentelijke organen vanaf 1 
januari 1996 is op 27 juni 2012 in werking getreden. 
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Binnen het dagelijks bestuur van het LOPAI vervulde de heer Dijkstra de functie van 
secretaris. Verder nam hij namens het LOPAI zitting in de IPO werkgroep die een 
landelijk model voor een provinciale informatieverordening in het kader van het 
interbestuurlijke toezicht heeft opgesteld. 
 
De heer Bunskoeke beheerde de website van het LOPAI en had namens de gezamenlijke 
inspecteurs zitting in de NEN commissie voor archief- en informatiemanagement. In dat 
kader verzorgde hij de initiële vertaling van de ISO 30301 voor publicatie door de NEN. 
Als vertegenwoordiger van de noordelijke inspecties was hij betrokken bij vernieuwing 
van ED3 en de publicatie daarvan, onder andere op de Archiefwiki. 
 

 
Schema voor de taken in een digitaal depot volgens ED3 

 
 
Namens het LOPAI had de heer Steensma, wederom als voorzitter, zitting in de 
gezamenlijke bouwcommissie voor commerciële depots van EGI, sectie inspectie van 
BRAIN en LOPAI. De bouwcommissie volgt ontwikkelingen op het gebied van eisen die 
aan de duurzame opslag van archiefbescheiden worden gesteld. Mede op grond hiervan 
nam de heer Steensma deel aan een internationale werkgroep voor normering van het 
binnenklimaat van archiefdepots. 
 
Mevrouw Jonker rondde de werkzaamheden voor de commissie die de selectielijst voor 
Regionaal Historische Centra (RHC’s) met de provincie als werkgebied over de periode 
vanaf 1 mei 1998 opstelt af. De beschikking van de staatssecretaris van OCW tot 
vaststelling van de lijst is op 9 november 2012 in de Staatscourant (nr. 22829) 
verschenen.
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4. Personeel en websites 
 
 
 
 

 
 
 
Ter bespreking van de taakuitvoering door de samenwerkende inspecties kwamen op 21 
februari de leidinggevenden van hun afdelingen, mevrouw G. Kraak (Friesland) en de 
heren H. Smit (Groningen) en E. Quené (Drenthe), bijeen te Leeuwarden. Daarbij werd 
overeen gekomen dat er op projectbasis iemand in de vacature van Arjan de Vries kan 
worden aangesteld. 
Uiteindelijk werd Jack de Vries, die van 1992 tot en met 2000 al bij de archiefinspectie 
werkte, bereid gevonden om in 2013 een onderzoek uit te voeren bij provincies, 
gemeenten en waterschappen in het Noorden. Dit kan dienen als grondslag voor de 
beoordeling van adequaat digitaal archiefbeheer. Belangrijkste doel is om inzicht te 
verkrijgen in de juridische waarde, de bruikbaarheid en de staat van duurzame 
toegankelijkheid van digitale archieven bij de overheden. Met die kennis kunnen 
eventueel aanbevelingen voor digitale archivering worden geformuleerd. 
Met de directies van Tresoar, de Groninger Archieven en het Drents Archief werd op 22 
juni in Leeuwarden nader gesproken over hun plannen voor noordelijke samenwerking. 
Er waren in het verslagjaar verder geen personele wijzigingen. 
 
De heer Bunskoeke verleende medewerking aan de keuring van een beoogde 
archiefbewaarplaats in het monumentale stadskantoor in Enschede. Hij nam in het 

verslagjaar deel aan verschillende 
bijeenkomsten: themamiddag 
e-depots (Leeuwarden, 21 maart), 
themadag “Tools voor inspectie” 
van BRAIN (Doetinchem, 2 april, 
zie foto links), voorlichting over de 
gemeentelijke baseline van de VNG 
(Zwolle, 22 mei) en het 
symposium bij de presentatie van 
de inventaris van het stadsarchief 
Leeuwarden (HCL, 15 juni). Verder 
verzorgde hij een presentatie over 
metadata op het “ArchiveCamp” 
van Archief 2.0 in het gebouw van 

het Regionaal Archief Rivierengebied te Tiel (1 oktober). 
Namens de statutair vertegenwoordigde rijksarchivaris had de heer Bunskoeke zitting in 
het algemeen bestuur van de Stichting Molendocumentatie te Amsterdam, die daar de 
collecties en archieven van de vereniging “de Hollandsche Molen” beheert. 
 
In oktober gingen de heren Bunskoeke en Steensma de door BRAIN georganiseerde in 
company post-HBO opleiding “internal auditing voor archiefinspecteurs” bij de Haagse 
Hogeschool volgen. 
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Hun praktijkopdracht werd de archivering bij de uitvoering van het project Haak om 
Leeuwarden, in opdracht van de gemeentearchivaris van Leeuwarden. 
 
Mevrouw Jonker nam deel aan de studiemiddag Interbestuurlijk Toezicht 2.0 van 
Vereniging voor Bestuurskunde Kring Noord op het Provinciehuis te Groningen. 
 
De drie provinciale archiefnetten trokken opnieuw veel bezoekers. Behalve voor Drenthe 
was er een lichte daling te zien, waarschijnlijk vanwege uitgevoerde werkzaamheden en 
de stagnatie van het aanbod door de voorbereiding op de nieuwe versie. 
 

 2008 2009 2010 2011 2012 

Drents Archiefnet 209.311 45.223 311.198 301.598 306.932 

Fries Archiefnet 399.848 239.672 589.473 900.102 733.027 

Groninger Archiefnet 410.911 186.796 399.854 541.955 504.344 

 1.020.070 471.691 1.300.525 1.743.655 1.544.303 

 
 
Het vijfjarige gezamenlijk contract liep aan het einde van het jaar af en met ingang van 
2013 zullen alle deelnemers afzonderlijk met Picturae uit Heiloo een contract kunnen 
afsluiten. De heren Bunskoeke en Dijkstra brachten een bezoek aan Heiloo om deze 
overgang voor te bereiden. Er komt een invoertool voor de deelnemers, zodat de 
archiefinspectie -in lijn met het nieuwe archieftoezicht- meer op afstand kan gaan 
opereren en de redactieraad zal opnieuw worden ingesteld. 
Eind 2012 had het merendeel van de deelnemers ingestemd met het nieuwe contract, 
zodat er een dekking in het gehele Noorden blijft. 
 

 
Bezoeken aan de drie archiefnetten 
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5. Bezoekcijfers openbare archieven 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Drenthe Bezoekers 

in persoon 

Bezoeken 

in persoon 

Bezoekers 

website 

Bezoeken 

website 

Bezoekers 

Archiefnet 

Bezoeken 

Archiefnet 

Aa en Hunze 92 109   2.116 2.278 
Borger-Odoorn 47 51   1.069 1.234 
Coevorden 41 116  20.350 1.972 2.146 
Emmen 132 663 2.313 3.556 1.236 1.586 
Hoogeveen 62 218   2.108 2.530 
Meppel 19 19   1.223 1.391 
Midden-Drenthe * *   1.451 2.314 
Noordenveld 243 289 1.244 12.201 1.036 1.147 
Tynaarlo 106 194 772  1.193 1.365 
Westerveld 12 34   1.038 1.197 
De Wolden 10 51   1.918 2.043 
ws. Reest en Wieden 3 4   980 1.062 
ws. Velt en Vecht 7 10   1.138 1.321 
algemeen archiefnet     190.595 284.365 
subtotaal 774 1.758 4.329 36.007 210.117 306.932 
       
Drents Archief** ** 657 ** 563.574 n.v.t. n.v.t. 
       
totaal  774 2.415 8.658 599.581 210.117 306.932 
 
* Geen opgave ontvangen. 
** wegens verbouwing beperkte openstelling, bezoekers niet meer geteld 
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Fryslân Bezoekers 

in persoon 
Bezoeken 

in persoon 
Bezoekers 

website 
Bezoeken 

website 
Bezoekers 
Archiefnet 

Bezoeken 
Archiefnet 

Achtkarspelen 19 19   1.153 1.383 
Het Bildt 126 250   1.491 2.043 
Boarnsterhim  100 150   1.709 2.109 
Dantumadeel 39 92   1.195 1.444 
Ferwerderadiel 18 22   1.226 1.515 
Franekeradeel 174 331   1.557 1.906 
Gaasterlân-Sleat 40 173   1.249 1.490 
Harlingen 310 321   1.412 1.749 
Heerenveen 49 251   1.731 2.334 
Kollumerland 15 16 130  1.355 1.750 
Leeuwarden (HCL) 17.032 17.032 84.914 143.479 743 867 
Leeuwarderadeel 5 5   940 1.102 
Lemsterland 240 270   1.337 1.630 
Littenseradiel 18 29   1.043 1.225 
Menaldumadeel 18 22   1.339 1.585 
Ooststellingwerf 209 332   3.433 4.521 
Opsterland * *   1.220 1.718 
Skarsterlân 25 268   1.035 1.206 
Smallingerland 268 275   1.203 1.607 
Súdwest Fryslân 150 285   1.054 1.969 
Terschelling 26 35   1.461 1.828 
Tytsjerksteradiel 80 274   2.583 3.602 
Vlieland 22 32   1.146 1.292 
Weststellingwerf 31 39   1.420 1.872 
SA Noordoost Fryslân   7.543 12.000 1.236 1.484 
 Ameland 12 15     
 Dongeradeel 225 784     
 Schiermonnikoog 11 32     
ws. Fryslân 66 275   7.246 9.565 
provincie Fryslân     1.139 1.434 
algemeen archiefnet     442.150 676.797 
subtotaal 19.328 21.629 92.587 155.479 485.806 733.027 
       
Tresoar * 51.494 * 3.091.415   
       
totaal 19.328 73.123 92.587 3.246.894 485.806 733.027 
 
* Geen informatie beschikbaar. 
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Groningen Bezoekers 

in persoon 

Bezoeken 

in persoon 

Bezoekers 

website 

Bezoeken 

website 

Bezoekers 

Archiefnet 

Bezoeken 

Archiefnet 

Appingedam 13 13   3.418 4.200 
Bedum 29 73 140 208 1.294 1.546 
Bellingwedde 18 27   1.135 1.321 
Delfzijl 36 36   5.222 6.414 
Eemsmond 4 23   5.756 7.346 
Grootegast 3 3 690 930 1.450 1.710 
Haren 44 52  1.273 1.758 2.047 
Hoogezand-Sappemeer 218 1.007 6.312 10.897 1.196 1.573 
Leek 61 77 915 1.247 1.549 1.880 
Loppersum 39 39   3.674 4.424 
De Marne 38 71   2.533 3.005 
Marum 8 19   1.258 1.411 
Menterwolde 29 50 640 772 980 1.098 
Oldambt 213 215   3.070 3.748 
Pekela 28 39   1.429 1.855 
Slochteren 60 750   1.179 1.423 
Stadskanaal 56 64   1.957 2.557 
Ten Boer 8 14 301 348 1.155 1.313 
Veendam 174 212   1.171 1.476 
Vlagtwedde 28 60   1.822 2.221 
Winsum 12 26   2.070 2.447 
Zuidhorn 128 146 441 517 1.137 1.388 
ws. Hunze en Aa's 31 75   1.886 2.187 
ws. Noorderzijlvest 13 30   1.712 1.870 
algemeen archiefnet     277.567 433.935 
subtotaal 1.291 3.121 9.439 16.192 327.378 494.395 
       
Groninger Archieven * 9.500 * 813.725 7.771 9.949 
       
totaal 1.291 12.621 9.439 829.917 335.149 504.344 
 
* RHC Groninger Archieven telt het aantal bezoekers niet meer. 
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Colofon 
 
Vormgeving in eigen beheer 
Oplage 100 exemplaren 
Omslag Sebastian Münster en Henric Petri, 1550 


